
   
 

14. november 2023 

 

I medfør af § 37 stk. 1 i Forretningsordenen for Inatsisartut fremsætter jeg følgende spørgsmål til 

Naalakkersuisut. 

 

Spørgsmål til Naalakkersuisut: 

 

1. Hvad er Naalakkersuisuts holdning til, at flere og flere borgere er nødt til at starte private 

pengeindsamlinger for at kunne få den rette hjælp og sundhedsbehandling? 

a. Har Naalakkersuisut et bud på årsagerne til denne udvikling? 

 

2. Hvad er Naalakkersuisuts holdning til, at pårørende til børn, der er omkommet som følge af fejl i 

Sundhedsvæsenet, i håb om at opnå en større grad af retfærdighed, føler sig nødsaget til at hyre 

dyre advokater til at føre deres sag?  

 

3. Mener Naalakkersuisut, at det nuværende patientklagesystem fungerer tilfredsstilliende? 

a. Hvor lang tid tager det i gennemsnit at behandle en patientklage?  

i. Er Naalakkersuisut tilfredse med denne svartid? 

b. Hvor ofte sker det, at patienten får medhold i sin klage? 

c. Er Naalakkersuisut tilfredse med den rådgivning, vejledning og støtte som de mennesker, 

der ønsker at klage over et behandlingsforløb kan få? 

 

4. Har Naalakkersuisut planer om at igangsætte initiativer, der kan forbedre klageadgangen for 

patienter i Sundhedsvæsenet? 

 

5. Kan Naalakkersuisut oplyse andet af interesse for sagen? 

(Medlem af Inatsisartut Bjørk Lange Olsen, Demokraatit) 

 

Begrundelse 

Vores Sundhedsvæsen er presset. Det har store og fatale konsekvenser, og er medvirkende til at skade 

borgernes tillid til vores Sundhedsvæsen. Der er mennesker, som flytter fra vores land for at få en bedre 

sundhedsbehandling. Sådan bør det ikke være. 

 

Via Facebook og andre kanaler kan man konstatere, at der fra tid til anden foregår diverse indsamlinger 

med baggrund i behandlingen eller manglen på samme i vores Sundhedsvæsen.  Her tænker jeg for 

eksempel på syge mennesker, der samler penge for at kunne rejse til Danmark for at blive behandlet for 

eksempelvis en hudlidelse, fordi der ikke er ordentlig hjælp at hente herhjemme. 

 

Senest har vi også set mere end ét eksempel på forældre eller interesseorganisationer, som samler penge 

ind for at kunne hyre en advokat med speciale i patienterstatninger, på baggrund af meget tragiske sager 

vedrørende børn, der er omkommet efter et behandlingsforløb i Sundhedsvæsenet.  



   
 

 

Jeg mener, at dette er et udtryk for, at der er noget alvorlig galt. Det kan ikke være rigtigt, at vores 

velfærdssamfund svigter på denne måde. Vi skal kunne stole på, at vores Sundhedsvæsen kan hjælpe os, 

når vi har brug for det. Vi skal kunne stole på, at der er et fair og velfungerende patientklagesystem, hvis 

der opstår fejl. På den baggrund kan det ikke være rigtigt, at vi oftere og oftere ser, at folk er nødsaget til at 

starte private pengeindsamlinger for at opnå en tilfredsstillende sundhedsbehandling eller en større grad af 

retfærdighed efter et fejlbehæftet forløb i Sundhedsvæsenet. 

 

Jeg ser frem til at modtage svar på mine spørgsmål inden for en frist på 10 arbejdsdage. 


